

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

**DVB**

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

**“အနာဂတ် မြန်မာနိုင်ငံရေးကို ဘယ်သူ ဦးဆောင်မလဲ”**

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

### “အနာဂတ် မြန်မာနိုင်ငံရေးကို ဘယ်သူ ဦးဆောင်မလဲ” (သာလွန်ဇော်ထက်)

ရှစ်လေးလုံး ဒီမိုကရေစီ လူထုအိုကြွ လှုပ်ရှားတောင်းဆိုမှုကြီးနဲ့ အတူ နိုင်ငံရေးမှာ ထိထဲဝင်ဝင် ပါဝင်လာခဲ့တဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ နှစ်ပေါင်း ၂၀ ကျော် နေအိမ်အကျယ်ချုပ်နဲ့ နေထိုင်ရပြီးတဲ့နောက် ၂၀၁၆ ခုနှစ်မှာတော့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ရာထူးနဲ့ မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရကို ဦးဆောင်နေပါပြီ။ အသက် ၄၃ နှစ် အရွယ်မှာ နိုင်ငံရေးလောကထဲ ဝင်ရောက် ခဲ့ပြီး အသက် ၇၁ နှစ် အရွယ်ကျမှ နိုင်ငံတော်ကို ဦးဆောင်ခွင့်ရခဲ့တာပါ။ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းရဲ့ သမီးလည်းဖြစ်၊ နိုဘဲလ် ငြိမ်းချမ်းရေးဆုရှင်နဲ့ လူထု ခေါင်းဆောင်လည်းဖြစ်တဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် အနေနဲ့ သင်္ချာသဘော တရားအရ ဇနီးမရဏကို မလွန်ဆန်နိုင်တာမို့ သူမရှိတော့တဲ့အခါ မြန်မာ နိုင်ငံရေးကို ဘယ်သူတွေက ဦးဆောင်မလဲဆိုတာက စိတ်ဝင်စားစရာပါပဲ။

### ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံရေး

၁၉၄၅ ခုနှစ် ဇွန်လ ၁၉ ရက်နေ့မှာ မွေးဖွားခဲ့တဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်း စုကြည်ဟာ သံအမတ်ကြီး မိခင်ဒေါ်ခင်ကြည်နဲ့အတူ ပြည်ပမှာ နေထိုင်ခဲ့ ရာက ၁၉၈၈ ခုနှစ် မိခင်ဒေါ်ခင်ကြည် အသည်းအသန် ဖြစ်နေတာကို ပြုစုဖို့ ပြည်ပကနေ ပြန်ရောက်လာခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီအချိန်က ၁၉၆၂ ခုနှစ် ကနေ ၁၉၈၈ ခုနှစ်အထိ စစ်အာဏာသိမ်း အစိုးရခေါင်းဆောင် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်း လက်အောက်မှာ ၂၆ နှစ်ကြာ ဒုက္ခခံနေရတဲ့ ပြည်သူလူထုဟာ စစ်အာဏာ ရှင်နဲ့ မဆလ တစ်ပါတီအာဏာရှင်စနစ်ကို တော်လှန်ရင်း ရှစ်လေးလုံး ဒီမို ကရေစီလှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံကြီးကို ဆင်နွှဲနေချိန်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။

လမ်းမတွေထက်မှာ နေ့စဉ် လူသိန်းသန်းချီ ဆန္ဒပြနေကြပြီး တစ် ပါတီအာဏာရှင်နဲ့စစ်အာဏာရှင်စနစ်ချုပ်ငြိမ်းဖို့တောင်းဆိုနေကြချိန်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ အာဏာရှင်အစိုးရဘက်ကလည်း ဆန္ဒပြမှုတွေကို ကြမ်းကြမ်း တမ်းတမ်း သတ်ဖြတ် ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းနေချိန် အရေးတော်ပုံကို ဦးဆောင် မယ့် အခန်းကဏ္ဍမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ပါဝင်လာခဲ့ပါတယ်။

၁၉၈၈ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၄ ရက်နေ့ ရန်ကုန်ဆေးရုံကြီးရှေ့ လူထု ဟောပြောပွဲမှသည် ဩဂုတ်လ ၂၆ ရက်နေ့ ရွှေတိဂုံဘုရား အနောက်ဘက်မှခံ လူထုသိန်းချီ တက်ရောက်တဲ့ ဟောပြောပွဲတွေမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစု ကြည်ဟာ လူထုခေါင်းဆောင်အဖြစ် ခိုင်ခိုင်မာမာ ပေါ်ထွက်လာခဲ့ပါတယ်။ ပြတ်သားလှတဲ့ သူမိန့်ခွန်းတွေက သန်းပေါင်းများစွာသော ပြည်သူလူထုရဲ့ အသည်းနှလုံးကို ဆွဲဝင်သွားနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

အသက် ၄၃ နှစ် အရွယ် ငယ်ရွယ်နုပျိုနေတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစု ကြည်ကို ပြည်သူလူထုက အုလိုက်သည်းလိုက် ထောက်ခံနေတာမို့ စစ်အာ ဏာသိမ်း ခေါင်းဆောင်တွေက ကြောက်ရွံ့ခဲ့ကြပြီး ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ၂၀ ရက်နေ့မှာ နေအိမ်အကျယ်ချုပ် ချထားလိုက်ပါတယ်။

၁၉၉၀ ပြည့်နှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲမှာ အမျိုးသားဒီမိုကရေ စီအဖွဲ့ချုပ် (NLD) က အပြတ်အသတ် အနိုင်ရရှိခဲ့ပေမယ့်လည်း စစ်အစိုးရက အာဏာလွှဲ မပေးခဲ့ပဲ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို နေအိမ်အကျယ်ချုပ်ချထား လိုက်။ လွတ်လိုက်နဲ့ပဲ ၂၀၁၀ ခုနှစ်အထိ အကြောင်းအမျိုးမျိုးပြပြီး ထိန်းသိမ်း ခဲ့ပါတယ်။

၂၀၁၀ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့မှာတော့ ဒေါ်အောင်ဆန်း စုကြည် နေအိမ်အကျယ်ချုပ်က ပြန်လည် လွတ်မြောက်လာခဲ့ပြီး ၂၀၁၂ မှာ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ ဝင်ခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ရွေးကောက်ပွဲမှာတော့ NLD က အပြတ်အသတ် အနိုင်ရရှိခဲ့ပြီး ၂၀၁၆ ခုနှစ်မှာတော့ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်ရာထူးနဲ့ အစိုးရအဖွဲ့ကို ဦးဆောင်ခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၈၈ ခုနှစ်ကနေ အခုအချိန် အထိ နှစ်ပေါင်း ၃၀ နီးပါး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ မြန်မာနိုင်ငံရေးခေါင်းဆောင်၊ ကမ္ဘာ့ဒီမိုကရေစီ တိုက်ပွဲဝင် သူရဲကောင်း အဖြစ် သတ်မှတ်ခံရပေမယ့်လည်း အစိုးရခေါင်းဆောင် ဖြစ်လာချိန်မှာတော့ အသက်အရွယ်အားဖြင့် ၇၀ ကျော်အရွယ် ရောက်ရှိနေပါပြီ။ နှစ်ပေါင်း ၃၀ နီးပါး ကာလအတွင်း ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ဩဇာကို ကျော်လွန်နိုင်တဲ့ နိုင်ငံရေးခေါင်းဆောင် ပေါ်ထွက်ခြင်း မရှိခဲ့ပါဘူး။

### ၈၈ ကျောင်းသားတွေက နိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့် ဒုတိယမျိုးဆက်လား

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ပြီးရင် ၈၈ မျိုးဆက် ကျောင်းသားခေါင်း ဆောင်တွေက မြန်မာနိုင်ငံရေးကို ဦးဆောင်ကြမယ့် ဒုတိယမျိုးဆက်အဖြစ် နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းက မှတ်ချက်ပြု ပြောဆိုလေ့ ရှိပါတယ်။ ဦးမင်းကိုနိုင်၊ ဦးကိုကိုကြီး အပါအဝင် ၈၈ မျိုးဆက် ကျောင်းသားခေါင်းဆောင်တွေကို ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ပြီးရင် နိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့် ဒုတိယမျိုးဆက်အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့ကြပေမယ့်လည်း NLD ပါတီ ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲ ဝင်ချိန်မှာ တော့ ကွဲလွဲမှုတွေ ဖြစ်ပေါ်လာပါတယ်။ ၈၈ မျိုးဆက်ကျောင်းသားတွေ NLD ပါတီ ကိုယ်စားပြုပြီး ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲမှာ ပါဝင်ယှဉ်ပြိုင်ဖို့ လျှောက်လွှာ တင်ခဲ့ကြပေမယ့် NLD ဘက်က လက်မခံဘဲ ပယ်ချလိုက်တာမို့ ၈၈ ကျောင်း သားခေါင်းဆောင်တချို့က နိုင်ငံရေးပါတီ ထူထောင်ဖို့ ပြင်ဆင် နေလာကြ ပါတယ်။ ဒါကလည်း နိုင်ငံကို ဦးဆောင်နေတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ နိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့် ဒုတိယမျိုးဆက်လို့ သတ်မှတ်ခံနေရတဲ့ ၈၈ မျိုးဆက် တွေကြားမှာ ကွဲလွဲမှုတစ်ခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။

အကယ်၍သာ NLD ပါတီက ၈၈ မျိုးဆက်ကျောင်းသားခေါင်း ဆောင်တွေကို NLD ပါတီ ကိုယ်စားပြုပြီး အမတ်လောင်းတွေအဖြစ် ရွေးကောက်ပွဲ လက်ခံခဲ့မယ်ဆိုရင် အနာဂတ်နိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့်သူတွေ ကလည်း NLD ပါတီကပဲ ထပ်မံ ထွက်ပေါ်လာမှာဖြစ်တယ်လို့ သုံးသပ်သူ တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ အခုတော့ ၈၈ မျိုးဆက်ကျောင်းသားခေါင်းဆောင် တချို့က သီးခြားပါတီထောင်မှာမို့ရှိရင်းစွဲအင်အားစုကိုကွဲပြားသွားစေတယ် လို့လည်း ထင်မြင်ယူဆသူတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ၈၈ မျိုးဆက်ကျောင်း သားခေါင်းဆောင်တွေ ပါတီသီးခြားခွဲထောင်ဖို့ ပြင်ဆင်တာဟာ ဒေါ်အောင် ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ သူ့နေရာ ဆက်ခံမယ့်သူကို သူ့ကိုယ်တိုင် ရွေးချယ် မြေတောင် မြှောက်သင့်တဲ့အခွင့်အရေး လက်လွှတ်သွားတယ်လို့ သုံးသပ်မှု တွေလည်း ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ရှိနေပါတယ်။

### နိုင်ငံဦးဆောင်သူက တစ်မတော်ဘက်မှ ထွက်ပေါ်မလား

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရ အရပ်သားအုပ်ချုပ်မှုအောက် မှာမရှိဘဲ ဒုတိယသမ္မတတစ်ဦး အပါအဝင် နိုင်ငံရေးအရ အရေးကြီးတဲ့ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနတွေကို ချုပ်ကိုင်ထားပါတယ်။ ဒေါ်အောင် တစ်မ တော်အနေနဲ့ စနစ်တကျ ဖွဲ့ စည်းထားတဲ့အပြင် အမြဲလိုလို အဆင့်မြင့်တင် မှုတွေ လုပ်ဆောင်နေတာမို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အလွန် အနာဂတ်မြန် မာနိုင်ငံရေးကို ဦးဆောင်မယ့်သူစာရင်းမှာ တစ်မတော်ခေါင်းဆောင်တွေကို လည်း ထည့်သွင်း စဉ်းစားထားရပါမယ်။ စစ်အာဏာရှင်ခေတ်အဆက်ဆက် ကျဆင်းနေတဲ့ ဂုဏ်သိက္ခာကို တစ်မတော်ကလည်း ပြန်လည်တည်ဆောက် ရင်း ပြည်သူနဲ့ နီးစပ်ဖို့ ကြိုးစားမှုတွေ မြင်တွေ့ နေရတာမို့ အနာဂတ် မြန်မာ နိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့်သူဟာ တစ်မတော်အသိုင်းအဝိုင်းကလည်း ဖြစ်လာ နိုင်တယ်ဆိုတဲ့ ယူဆချက်တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။

### နိုင်ငံရေးထဲမှာ လူငယ်တွေ ပါဝင်လာကြမလား

ကိုလိုနီခေတ် အင်္ဂလိပ်အစိုးရ လက်အောက်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ ရောက်ရှိစဉ်က လွတ်လပ်ရေးကို အဓိက ကြိုးပမ်းခဲ့ကြတာ အသက် ၂၀ နဲ့ ၃၀ ကြား တက္ကသိုလ်ကျောင်းသား လူငယ်တွေက အဓိက ဦးဆောင်ခဲ့ကြ တာပါ။ လွတ်လပ်ရေးရရှိဖို့နဲ့ မြန်မာ့တပ်မတော်ကြီး ဖြစ်ထွန်း ပေါ်ပေါက် လာဖို့ အဓိကဦးဆောင်ခဲ့ကြသူတွေဟာလည်း လူငယ်တွေပဲမို့ အဲဒီခေတ်အ ခါက လူငယ်တွေရဲ့ နိုင်ငံရေး နှိုးကြားမှုက မြန်မာနိုင်ငံ လွတ်လပ်ရေးရရှိ သည်အထိ စွမ်းဆောင် နိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၆၂ ခုနှစ် စစ်အာဏာသိမ်းပြီး နောက် အာဏာရှင်စနစ်ကို လူငယ်တွေကပဲ ဦးဆောင် တော်လှန်ခဲ့ကြရင်း နောက်ဆုံး ရှစ်လေးလုံး လူထု လှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံကြီး ပေါ်ပေါက်ခဲ့တာ ပါ။ အပြည့်အဝ မဟုတ်ပေမယ့်လည်း ဒီမိုကရေစီခေတ်ဦးအစမှာ နိုင်ငံရေး အသိအမြင်တွေ ပွင့်လင်းလာတာမို့ အရင်ထက်စာရင် လူငယ်တွေ နိုင်ငံရေး စိတ်ဝင်စားမှုလည်း မြင့်တက်လာနေပါတယ်။ နိုင်ငံရေးမှာ လူငယ်တွေ အုံ့နဲ့ကျင်းနဲ့ ပါဝင်လာကြရင် အနာဂတ်မြန်မာနိုင်ငံကို ဦးဆောင်မယ့် မျိုးဆက်သစ်တွေ ပေါ်ထွန်းလာနိုင်တာမို့ ခေါင်းဆောင် ခါးဆက်ပြတ်တဲ့ ပြဿနာကို ဖြေရှင်းနိုင်တဲ့ နည်းလမ်းတစ်ခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ လက်ရှိ အာဏာရ အစိုးရအနေနဲ့ လူငယ်တွေ နိုင်ငံရေးမှာ ပိုမိုပါဝင်လာအောင် တွန်းအားပေးတာကလည်း အနာဂတ် မြန်မာနိုင်ငံရေးအတွက် ရေရှည် မျှော်မှန်းချက်ဖြစ်တဲ့ ဒီမိုကရေစီ ထွန်းကားရေးကို အထောက်အကူ ဖြစ်စေ မှာ အသေအချာပါပဲ။